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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 26 juni 1950
*'s Middags te 2 uur aangevangen en 's avonds voortgezet, Plein 2b.

Aanwezig: De Minister-President, Voorzitter, en de Ministers Van den Brink, Götzen,
Joekes, Lieftinck, Van Maarseveen, Mansholt, Rutten, Van Schaik, Schokking, Spitzen, Stikker,
Teulings en In 't Veld.

Tevens zijn aanwezig: Mr. N.S. Blom, Staatssecretaris van Buitenlandse Zaken, en
Mr. W.H. Fockema Andreae, Staatssecretaris van Oorlog.

Drs. J. Middelburg, Secretaris.
- - -
2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
c. De status van de KPM (Zie notulen MR 8 Mei 1950, punt 3i, en RAVI 1 Juni 1950, punt 5.)
De Minister-President heeft bezoek gehad van Dr.Ir. J.A. Ringers, die commissaris is van de KPM
In deze kwaliteit heeft men hem gevraagd of hij naar Indonesië zou willen gaan voor de
onderhandelingen over de status van de KPM Alvorens naar Indonesië te gaan zou hij gaarne
met de betrokken Ministers (o.a. van Financiën en Buitenlandse Zaken) of met
vertegenwoordigers van de departementen spreken, omdat het wenselijk is, dat één lijn wordt
getrokken. Minister Lieftinck merkt op, dat er contactpersonen van regeringszijde zijn
aangewezen; hiermede heeft Ir. Ringers nog niet vooraf overleg gepleegd. De Minister-President
wijst erop, dat deze contactpersonen in Indonesië zijn; Ir. Ringers is niet bereid naar Indonesie te
gaan, indien hij niet vooraf volledig op de hoogte is van het regeringsstandpunt. Minister Götzen
acht het van veel betekenis als Ir. Ringers naar Indonesië gaat; spreker zal hem gaarne ontvangen.
- - -

3. Uniezaken
a. De kwestie-Ambon
Minister Van Maarseveen deelt mede, dat van de UNCI antwoord is ontvangen. Dit antwoord is
spoedig gekomen en is niet onbevredigend, aangezien de UNCI erkent, dat zij een eigen taak
heeft en ook erkent, dat niet alleen beide partijen, doch ook gebiedsdelen haar bemiddeling ten
aanzien van het zelfbeschikkingsrecht kunnen inroepen. Het schijnt, dat het Australische lid,
Critchley, het initiatief hiertoe heeft genomen. In de Commissie voor Uniezaken uit de Tweede
Kamer heeft de heer Welter gezegd, dat de Nederlandse Regering zich niet moet inlaten met
Ambon, aangezien Ambon zichzelf economisch en militair zou kunnen redden. Spreker meent,
dat Ambon zich economisch niet zal kunnen handhaven. Intussen bereikt de HC tot nu toe niet
veel, hoewel op 14 juni is verzocht erop aan te dringen een informele missie naar Ambon te
zenden. Nu de UNCI zich bereid heeft verklaard is spreker van oordeel dat aan de HC moet
worden medegedeeld, dat de UNCI moet worden ingeschakeld, indien geen voortgang in de
kwestie Ambon wordt bereikt.

Staatssecretaris Blom acht het niet ongunstig, dat er ten aanzien van Ambon niets
gebeurt. Spreker wijst er op, dat de UNCI in een eerder stadium van oordeel was, dat op Ambon
geen verkiezingen moeten worden gehouden.
Minister Van Maarseveen meent, dat de Regering verantwoord is als zij de UNCI
inschakelt; daarbij kunnen de volgende punten aan de orde komen: amnestie, autonomie en
mogelijkheid, dat de belangrijkste verzetsleiders naar Nederland komen. Minister Joekes acht het
bezwaarlijk, dat het rechtstreekse contact met de Indonesische Regering op deze wijze vervangen
wordt door contact via de UNCI. Minister Van Maarseveen oppert de gedachte, dat de UNCI de
partijen bij elkaar brengt. Minister Stikker ondersteunt deze laatste gedachte. De Minister-President
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is van oordeel, dat men de kwestie Ambon niet als geschil zal moeten stellen, doch moet zeggen,
dat dit punt aanleiding kan geven tot een geschil. Minister Van Maarseveen zegt toe een telegram
aan de HC te zullen ontwerpen.

b. Reorganisatie KNIL (#Zie ook notulen MR 3/7/50, punt 3f.)
Staatssecretaris Fockema Andreae acht het wenselijk, dat van Nederlandse zijde 26 Juli als datum
van beëindiging van de reorganisatie van het KNIL wordt gehouden. Blijkens een telegram
erkent de Regering van de RIS na 26 Juli het KNIL niet meer en moeten nadien de wapens enz.
zijn ingeleverd. Na 26 Juli zullen er twee groepen militairen overblijven nl. de groep militairen,
die t.z.t. naar Nederland overkomen, die in het bezit van wapens moeten blijven, en de groep
Indonesiërs, die angstig zijn afstand te doen van hun wapens. De Minister-President is van oordeel,
dat het verschil maakt of zij reeds ongewapend naar hun gewesten zijn teruggezonden of dat zij
ongewapend op Java blijven en dan mikpunt van Pemuda's vormen.

Minister Van Maarseveen merkt op, dat midden Juli spanningen zullen optreden in
verband met het naderbij komen van de datum 26 Juli. Met het oog hierop zou spreker het nuttig
achten als Staatssecretaris Fockema Andreae nogmaals naar Indonesië zou gaan. Minister Götzen
ondersteunt deze suggestie. Minister Lieftinck wijst er op, dat de groep militairen, die voor
overgang naar de KL geselecteerd zijn, wel wapens zullen moeten hebben, doch zullen moeten
worden voorzien van wapens van de KL. Als de wapens van het KNIL niet worden ingeleverd,
verwacht spreker een vordering van de RIS als vergoeding hiervoor, terwijl bovendien de RIS dan
zal weigeren sociale voorzieningen te betalen voor de tweede groep (de Indonesische voormalige
KNIL-militiaren, die nog niet naar hun geboortestreek zijn teruggebracht). Staatssecretaris
Fockema Andreae deelt mede, dat nog ongeveer 20.000 Indonesiërs naar Oost-Indonesië zullen
moeten worden teruggebracht.

c. Onvoldoende gebruik van troepentransportschepen (#Zie ook notulen MR 3/7/50, punt 3g.)
Minister Lieftinck deelt mede, dat een aantal troepentransportschepen onvolledig bezet in ons
land zijn aangekomen. Minister Götzen herinnert er aan, dat de legercommandant in Indonesië op
23 Mei heeft bepaald, dat het transport naar Nederland operationeel zal zijn. Staatssecretaris
Fockema Andreae heeft vernomen, dat veel militairen een verklaring van onmisbaarheid aanvragen
en verkrijgen als zij de accomodatie op het troepentransportschip niet willen aanvaarden. De
Minister-President stelt voor een telegram te zenden, waarin op krachtige wijze tegen deze
misstanden wordt stelling genomen; men zal geen verklaringen van onmisbaarheid meer mogen
afgeven en zal moeten bepalen, dat hij, die weigert met het aangewezen schip mee te gaan, zijn
recht op vrije overtocht heeft verloren. Voorts zal men ontslag moeten geven aan hen, die deze
instructie niet uitvoeren. De Raad besluit, dat Minister Götzen en Staatssecretaris Fockema
Andreae gezamenlijk een telegram van deze strekking zullen opstellen en verzenden.

d. Militaire bezetting op Nieuw-Guinea
Minister Van Maarseveen merkt op dat, terwijl nog in overweging is of men mariniers dan wel
KNIL-personeel naar Nieuw-Guinea zal zenden, hier te lande vrijwilligers van de KL worden
geworven voor dienst in dat gebied. Staatssecretaris Moorman heeft in een rapport over de
militaire bezetting op Nieuw-Guinea gesteld, dat voorlopig voornamelijk KNIL-militairen er
heen zouden moeten worden gezonden. Bij deze KNIL-militairen zal echter een groot verloop
plaats vinden, zodat men in de toekomst mariniers zal moeten zenden. Staatssecretaris Fockema
Andreae deelt mede, dat er thans drie compagnieën KNIL voor Nieuw-Guinea worden
geformeerd, die op 26 Juli de KL-troepen aldaar zullen aflossen. Daarbij zijn evenwel geen
verbindingstroepen; hiervoor worden vrijwilligers in Nederland opgeroepen. De Minister-President
merkt op, dat aan de KNIL-militairen, die naar Nieuw-Guinea gaan, is toegezegd dat zij kolonist
kunnen worden. Daarom zullen deze t.z.t. door mariniers moeten worden vervangen. Spreker is
van oordeel, dat hierbij geen KL-militairen passen; hij vraagt zich af of men de technici niet uit



het KNIL en van de mariniers kan betrekken. Spreker stelt voor, dat de betrokken Ministers dit
punt verder onderling bespreken. Daartoe wordt besloten.

e. Voorziening in vacature Vice-Voorzitter van de Research-Council van de Zuid-Pacific Commissie (Brief van
de Minister zonder Portefeuille d.d. 21 Juni 1950.)
Minister Van Maarseveen acht de hoge kosten van de aanwijzing van Prof. Van Baren wel zeer
bezwaarlijk. De Raad besluit, dat men nogmaals zal overwegen of niet iemand anders ter
vervanging van Prof. Baas Becking kan worden aangewezen. Minister Rutten verzoekt mede te
delen aan welke eisen een candidaat voor deze functie moet voldoen.

f. Memorie van Antwoord inzake begroting voor Uniezaken
Minister Van Maarseveen is voornemens de Memorie van Antwoord bij de Raad in te zenden voor
de vergadering op 10 Juli. Aangezien Minister Stikker dan niet aanwezig zal zijn, zal spreker de
passage over het zelfbeschikkingsrecht reeds eerder aan hem toezenden.
- - -


